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Szanowny Pan 

Konstanty Radziwiłł 

Minister Zdrowia 

 

 

Interpelacja poselska 

w sprawie obniżenia przez Narodowy Fundusz Zdrowia od 1 stycznia 2015 roku wyceny 

niektórych procedur medycznych w zawieranych kontraktach z wielospecjalistycznymi 

centrami onkologii i wynikających z tego problemów finansowych tych jednostek  

na przykładzie Białostockiego Centrum Onkologii 

 

Choroba nowotworowa staje się coraz częstszą przyczyną zgonów wśród Polaków. 

Ma na to wpływ szereg czynników, którym trudno zapobiegać. Eksperci twierdzą, że za 

kilkanaście lat będziemy obserwować lawinowy wzrost zachorowań na choroby 

nowotworowe. Aby przeciwdziałać temu zjawisku, należy wspierać, rozwijać i tworzyć 

nowe placówki zajmujące się diagnostyką i leczeniem nowotworów. Niestety, decyzje 

poprzedniego kierownictwa Ministerstwa Zdrowia nie ułatwiają pracy już funkcjonującym 

ośrodkom onkologicznym, które rokrocznie leczą coraz większą liczbę pacjentów.  

Ze względu na ich wyjątkowo trudną sytuację finansową spowodowaną obniżeniem 

wyceny niektórych procedur medycznych w zawieranych przez Narodowy Fundusz 

Zdrowia kontraktach potrzebna jest szybka pomoc, która umożliwi centrom onkologicznym 

nieskrepowaną pracę oraz rozwój.  

Przykładem potwierdzającym opisaną wyżej sytuację jest stan Białostockiego 

Centrum Onkologii im. Marii Skłodowskiej-Curie, którego dalsze funkcjonowanie stoi pod 

znakiem zapytania. Jest to jedyna tego typu placówka w województwie podlaskim, która 

prowadzi kompleksową diagnostykę oraz leczenie chorych na chorobę nowotworową.  

Białostockie Centrum Onkologii jest przygotowane do przeciwstawienia się pladze  

XXI wieku, jaką są choroby nowotworowe. Centrum dysponuje świetnie wyszkoloną kadrą  

i nowoczesnym sprzętem. Placówka jest wysoko oceniana nie tylko przez pacjentów.  
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Potwierdzają to również zdobyte certyfikaty: 2008 rok - certyfikat ISO 9001:2008  

w zakresie zarządzania jakością w obszarach działalności profilaktycznej, diagnostycznej  

i leczniczej oraz 2011 rok - certyfikat akredytacyjny Ministra Zdrowia potwierdzający 

spełnienie przez szpital standardów akredytacyjnych dla lecznictwa szpitalnego  

(w roku 2015 na wniosek komisji akredytacyjnej Centrum Monitorowania Jakości  

w Krakowie, będącego agendą Ministra Zdrowia, Białostockie Centrum Onkologii 

uzyskało tę akredytację powtórnie). 

Ze względu na rosnące potrzeby i zwiększającą się liczbę chorych Białostockie 

Centrum Onkologii rozpoczęło rozbudowę i modernizację placówki. W minionym roku 

zakończono pierwszy etap tej inwestycji o wartości ponad 81 mln zł, który został 

zrealizowany ze środków unijnych, samorządowych oraz własnych.  

Dalsze funkcjonowanie ośrodka zależy od pozyskania funduszy na dokończenie 

prowadzonej inwestycji. Obecnie powinna zostać zmodernizowana sterylizatornia 

pracująca na potrzeby nowo wybudowanego bloku operacyjnego oraz apteka, w której 

należy wybudować wymaganą przepisami centralną rozpuszczalnię cytostatyków.  

Centrum nie dysponuje własnymi środkami finansowymi i aplikuje o fundusze z Kontraktu 

Terytorialnego. 

Mimo powyższych osiągnięć i prowadzonej od lat bardzo oszczędnej gospodarki 

finansowej wraz z rachunkiem kosztów Białostockie Centrum Onkologii w roku ubiegłym 

utraciło pierwszy raz w swej historii płynność finansową. Główną przyczyną tej zapaści jest 

niedoszacowanie wartości punktu przez Narodowy Fundusz Zdrowia w umowach 

zawieranych z Białostockim Centrum Onkologii. Wskutek tego działalność operacyjna 

Centrum przynosi corocznie ok. 10 mln zł straty. W 2015 roku, w czasie trwania 

podpisanych wcześniej umów, został zmieniony katalog NFZ w zakresie wyceny osobodni 

do radioterapii, osobodni do chemioterapii oraz niektórych zabiegów chirurgicznych,  

co znacząco osłabiło wszystkie ośrodki onkologiczne w kraju. Główna zmiana 

wprowadzona przez poprzedni rząd PO-PSL polega na obniżeniu wyceny punktowej 

osobodnia do radioterapii z 8 pkt. (równowartość 416 zł) do 3 pkt. (równowartość 156 zł).  

Opisane zmiany zmniejszyły kwotę przychodów z NFZ w przypadku Białostockiego 

Centrum Onkologii o kolejne 5,8 mln zł. W związku z tym konieczne wydaje się 

podwyższenie ceny punktu kontraktowanego przez NFZ (niezmienianej od 2012 roku) oraz 

przywrócenie wyceny punktowej osobodni do radioterapii, osobodni do chemioterapii oraz 

niektórych zabiegów chirurgicznych do poprzedniego poziomu (tj. z 2014 roku).  

Należy również promować jakość świadczonych przez poszczególne placówki usług  
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(potwierdzoną certyfikatami) przez wyróżnienie tych, które świadczą usługi medyczne  

na najwyższym poziomie (np. szpitale akredytowane przez Ministra Zdrowia), poprzez 

chociażby podwyższenie wyceny wykonywanych przez nie specjalistycznych procedur 

medycznych. 

Problemy finansowe, z którymi boryka się Białostockie Centrum Onkologii dotyczą 

wszystkich osiemnastu wielospecjalistycznych centrów onkologii w Polsce, w których 

leczy się niemal 70% chorych na nowotwory. Problemy te wynikają bezpośrednio z zasad 

finansowania usług medycznych przez Narodowy Fundusz Zdrowia, a zwłaszcza  

z katalogów świadczeń onkologicznych. Skala deficytu zależy wprost proporcjonalnie  

od wielkości ośrodka oraz liczby przyjmowanych pacjentów. Problem powstał w wyniku 

nieprzemyślanej i szkodliwej decyzji poprzedniego Ministra Zdrowia, która weszła w życie 

1 stycznia 2015 roku i rzutuje na całość zawieranych przez NFZ kontraktów.  

Środowisko onkologiczne widząc szkody, które spowodowała ta decyzja przygotowało  

w odpowiedzi na nią projekty rozporządzeń Ministra Zdrowia i zarządzeń Narodowego 

Funduszu Zdrowia, które pozwoliłyby  zaradzić narastającemu problemowi. Złożono je na 

ręce Ministra Zdrowia Mariana Zembali w lipcu 2015 roku. Niestety, propozycje  

te pozostawiono bez odpowiedzi. 

Wobec powyższego, działając na podstawie art. 14 ust. 1 pkt 7 ustawy z dnia 9 maja 

1996 roku o wykonywaniu mandatu posła i senatora (Dz. U. z 1996 roku Nr 73, poz. 350, 

z późn. zm.) uprzejmie proszę Pana Ministra o udzielenie odpowiedzi na następujące 

pytania: 

1. Czy Pan Minister zechce przeanalizować decyzję poprzedniego Ministra 

Zdrowia, która weszła w życie 1 stycznia 2015 roku i przywrócić poprzedni stan 

z 2014 roku w zakresie wyceny osobodni do radioterapii, osobodni  

do chemioterapii oraz niektórych zabiegów chirurgicznych, co znacząco 

wsparłoby wszystkie ośrodki onkologiczne w kraju? 

2. Czy Ministerstwo Zdrowia aktualnie pracuje nad rozwiązaniami wspierającymi 

funkcjonowanie ośrodków onkologicznych w Polsce, zwłaszcza w zakresie 

zwiększenia dofinansowania świadczonych przez nie specjalistycznych usług 

medycznych, ich rozwoju i poszerzania oferty leczniczej? 
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